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جوابیه سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی وزارت 
آموزش و پرورش به گزارش مردم سالاری 

در پی انتشــار گزارشی باعنوان»»از مسمومیت سریالی در قم« تا »اخراج معلم 
قائمشــهری«« در تاریخ 30 بهمن در روزنامه مردم سالاری، سازمان مدارس و 
مراکز غیر دولتی و توسعه مشارکت های مردمی وزارت آموزش و پرورش با ارسال 

گزارشی به موارد مطرح شده در این گزارش پاسخ گفت.
متن کامل این جوابیه به شرح زیر است: 

به اســتناد ماده 23 قانون تأســیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی 
غیردولتــی؛ »به کارگیری کارکنان مدارس و مراکــز غیردولتی اعم از نیروهای 
آموزشی، پرورشی، اداری و خدماتی بر اساس ضوابط علمی و گزینشی آموزش و 
پرورش به پیشنهاد مدیر و تأیید مؤسس یا نماینده حقوقی مؤسسان امکان پذیر 
است. معرفی کارکنان غیررسمی توسط مدیر جهت اعلام نظر گزینش آموزش و 
پرورش الزامی اســت.« لازم به ذکر است داشتن تأییدیه گزینش برای کارکنان 
مدارس و مراکز غیردولتی الزامی بوده و و در صورت عدم دریافت تأییدیه توسط 
مؤسس مراتب در شورای نظارت استان مطرح و در خصوص آن بررسی و تصمیم 
گیری قانونی صورت می گیرد. همچنین شــایان توجه است؛ اداره کل مدارس و 
مراکز غیردولتی غیر دولتی به استناد سند راهبردی سازمان مدارس و مراکز غیر 
دولتی و توســعه مشارکت های مردمی، با حوزه علمیه، هسته گزینش، دانشگاه 
فرهنگیان و تعدادی از موسسات صاحب صلاحیت و دارای مجوز از سازمان برنامه 
و بودجه در راستای توانمند ســازی نیروی انسانی خود و همکاری های متقابل 
تفاهم نامه منعقد نموده اســت و با بهره گیری از ظرفیت تعاونی های تخصصی 
و  همکاری و همراهی شــورای هماهنگی موسسان مدارس و مراکز غیردولتی 
کشور، دوره های ضمن خدمت الزامی و اختیاری در سه حیطه صلاحیت عمومی، 
تخصصی و حرفه ای برگزار می نماید و پس از ارزشــیابی از هر کدام از حیطه ها 
توسط هسته محترم گزینش و دانشگاه فرهنگیان برای تمامی معلمان و کارکنان 

شاغل در مدارس غیردولتی گواهینامه صادر می کند.
-در رابطه با مطلب آموزش خانواده ها، لازم به ذکر اســت که هرگونه آموزش در 
قالب آموزش خانواده، از اختیارات وظایف ادراه کل انجمن اولیا و مربیان می باشد 
و می بایست برنامه های در حال اجرای آن ها اخذ گردد. همچنین در کنار آن، این 
سازمان با هماهنگی شورای هماهنگی موسسان مدارس و مراکز غیردولتی اقدام 
به شناســایی و اجرای دوره های دانش افزایی برای اولیاء محترم دانش آموزان از 
حیث فعالیت های تربیتی در قالب برنامه های مکمل و آشنایی با قوانین و حقوق 
اولیا در مدارس غیردولتی نموده اســت. -مدارس غیردولتی بر اســاس ماده 2 
قانون تاسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی و پرورشی غیردولتی، تابع ضوابط 
عمومی آموزش و پرورش، تاسیس و اداره می شود و تمامی برنامه ها و فعالیت های 
پرورشی پیش بینی شده توسط معاونت محترم پرورشی در مدارس غیردولتی هم 
اجرایی می شود. ضمن اینکه این سازمان به منظور غنی سازی فعالیت ها تربیتی و 
پرورشی در مدارس غیردولتی، فعالیت هایی را در قالب فوق برنامه های غیردرسی 
یا مکمل پیش بینی نموده اســت که موسسان محترم مدارس غیردولتی با اخذ 
نظر انجمن اولیا و مربیان اطلاعات مربوط به این فوق برنامه ها را در سامانه تعیین 
شــهریه، پس از تایید شــورای نظارت مناطق و استان ثبت واعلام و در خارج از 

برنامه های مصوب درسی به صورت کاملا اختیاری در مدارس اجرا می نمایند.

ثبت یک روز دیگر بدون فوتی کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شــبانه روز ۸2 بیمار کووید- ۱۹ در کشور 
شناسایی شدند و خوشبختانه یک روز دیگر بدون فوتی ناشی از این بیماری به 
ثبت رســید.به گزارش ایسنا، از روز ۸ اسفند ماه تا روز ۹ اسفند ماه ۱۴0۱ و بر 
اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۸2 بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 
شناسایی و 3۶ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشور به 
۷ میلیون و ۵۶۷ هزار و ۹0۶ نفر رسید.در طول 2۴ ساعت، هیچ یک از بیماران 
کووید-۱۹ در کشــور جان خود را از دست ندادند و مجموع جان باختگان این 
بیماری، در عدد ۱۴۴ هزار و ۸۴۵ ماند.خوشبختانه تا روز ۹ اسفند ماه ۷ میلیون 
و 33۹ هــزار و 3۶۵ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شــده اند.2۸۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۹ اسفند ماه ۵۵ میلیون و 2۷۹ هزار 

و 32۸ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ در کشور انجام شده است.

تفاهم نامه همکاری فرهنگی، اجتماعی 6 کشور 
محور مقاومت

تفاهم نامه فرهنگی، اجتماعی بین بنیاد شهید و مؤسسات شهید ۶ کشور محور 
مقاومت شــامل جمهوری اسلامی ایران، ســوریه، لبنان، عراق، یمن و فلسطین 
منعقد شد.به گزارش »ایثار«، دکتر ســید امیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون 
رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران در نشســت خبری خود با 
اصحاب رســانه به منظور امضای این تفاهم نامه گفت: همایش نخستین یادواره 
شــهدای رسانه مقاومت به همت بنیاد شــهید و امور ایثارگران، صدا و سیما و 
اتحادیه رادیو و تلویزیون های کشورهای اسلامی برگزار شد و به بهانه آن مقرر شد 
همکاری هایی بین بنیادهای شهید ۶ کشور انجام شود. در گذشته تفاهم نامه ای 
بین بنیاد شهید ایران و عراق امضا شده بود و در حال حاضر نمایندگان بنیادهای 
شهید ۴ کشور در این مراسم حضور دارند و تفاهم نامه به 2 کشور یمن و سوریه 
ارسال و امضا می شود.معاون رئیس جمهور در ادامه گفت: نبرد طولانی بین سلطه 
جهــان و پرچم داران توحید وجود دارد و این جنگ از نوع ترکیبی بوده و جنبه 
نظامی و امنیتی دارد و شامل مسائل اقتصادی، فرهنگی و رسانه ای است. دشمنان 
با تأثیر روی افکار عمومی منطقه قصد دارند آنها را از مقاومت خســته و مأیوس 
کنند.رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به جنگ روایت ها در رسانه ها، 
گفت: روایتی که دشمن ارائه می دهد با حقایق موجود بسیار متفاوت است. شبکه 
بی بی سی درباره جنگ سوریه مستندی ساخته بود و در آن فضای رسانه ای این 
کشــور را بررسی کرده بود که نشــان می داد کاری کرده اند تا مردم افکار منفی 
نســبت به دولت پیدا کنند تا زمینه ایجاد درگیری فراهم شــود. معاون رئیس 
جمهور ادامه داد: این تفاهم نامه ۵ محور و یک بند حقوقی دارد که محور اول آن 
تقویت همکاری های فرهنگی و کارهای مشترک فرهنگی است. دومین موضوع، 
تبادل تجارب اجرایی به خانواده شــهدا و ایثارگران، محور سوم ایجاد همکاری 
مشترک مذهبی، گردشــگری و پزشکی، محور چهارم تبادل دانشجو و استاد و 

محور پنجم تبادل موضوعات علمی و  کارگاهی به ایثارگران است.

آیین بهره برداری از پروژه های بزرگ شهری
 در شمال تهران

پروژه های بزرگ شــهری با هدف توســعه ســرانه های فرهنگی، فضای ســبز، 
تفرجگاهی و رفع معضلات ترافیکی و عمرانی در شمال تهران آماده بهره برداری 
شهروندان شده است.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه یک، سید مهدی 
صباغ شهردار این منطقه با اعلام خبر فوق بیان کرد: پروژه های توسعه منطقه ای، 
محله ای و احداثی با هدف رفع مشــکلات شهروندان در محلات 2۷ گانه شمال 
تهران و تســهیل در خدمات رسانی شهری، با تلاش نیروهای شهرداری منطقه 
در حال اجراست که تعدادی از آنها امروز با حضور مدیران شهری تهران به بهره 
برداری می رسد.صباغ توسعه فضاهای فرهنگی را به دلیل جاذبه های گردشگری 
و تفرجگاهی در منطقه یک مورد توجه دانســت و گفت: پیاده راه فرهنگی باغ 
فردوس یکی از مراکز گردشــگری منطقه است که مورد توجه خاص شهروندان 
قرار دارد بر همین اســاس  عملیات احداث آب نما به ســبک ایرانی اســلامی، 
روشنایی کل مسیر به طول ۱۵0 مترمربع، ساخت 2 هزار متر مربع معبر، کاشت 
یــک هزار و ۵00 نهال و درختچه، گل کاری محوطه، بازپیرایی حدود یک هزار 
متر چمن و رنگ آمیزی، نقاشی دیواری و... در آن اجرا و برای حضور شهروندان 
مهیا شده است.شهردار منطقه یک تصریح کرد: ساماندهی ترافیکی منطقه نیز از 

اولویت های طرح های اجرایی مدیریت شهری است که آماده بهره برداری است.

اجرای کارویژه های سلامت
 برای توانمندسازی محلات کشور 

کارویژه های ســلامت بنیاد ۱۵ خرداد ســتاد اجرایی فرمــان امام در محلات 
کم برخوردار اجرا می شود.مدیرعامل بنیاد ۱۵ خرداد در حاشیه مراسم افتتاحیه 
نمایشــگاه دستاوردهای طرح توانمندسازی و تحول اجتماع محور 2020 محله 
کم برخوردار کشــور )حرکت مبارک 2020( ضمــن اعلام این خبر گفت: بنیاد 
۱۵ خرداد در توانمندســازی محلات کم برخوردار با قرارگاه تحول محلات ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام)ره( همکاری ویژه ای دارد و کارویژه های سلامت بنیاد 

در محلات کم برخوردار هم اجرا می شود.

جوابیه

اخبار کوتاه

توله یوز ایرانی به دلیل مشکلات گوارشی و کلیوی تلف شد

برای »پیروز« و احتمال انقراضش...
بارداری مجدد »ایران«، مادر »پیروز« هنوز قطعی نشده است

وزیر بهداشت: 

سم بسیار خفیف باعث مسمومیت دانش آموزان شده است

مبداء نامشخص داروفروش های آنلاین؛ تولید زیرپله ای یا قاچاق؟

گروه اجتماعی-سعید تهرانی: پیروز، توله 
یوز ایرانی، با همه امیدهایی که به آن بســته 
شــده بود تا از منقرض شــدن نسل یوزپلنگ 
ایرانی، بامداد دیروز سه شنبه تلف شد؛ هرچند 

که خبر رسیده مادر پیروز دوباره باردار است. 
یوزپلنگ آســیایی یــا یوزپلنــگ ایرانی یک 
زیرگونهٔ در بحران انقراض از یوزپلنگ اســت. 
از ســال ۱3۹0 پــروژه حفاظــت از یوزپلنگ 
آسیایی شروع شده است. مادر پیروز، ایران بود. 
ایران توله یوز هشــت ماهه ماده ای بود که طی 
همکاری مشترک یگان حفاظت محیط زیست 
و پلیس امنیت از قاچاقچیان حیوانات کشف و 
به پردیســان منتقل شد. این توله یوز در زمان 
کشف از سوء تغذیه رنج می برد و در کنار آن به 
علت جدایی زودهنگام از زادگاه خود، بسیاری 
از مهارت هــای بقا را فرا نگرفته بود. دو ســال 
بعد و در اردیبهشــت ۹۸ اعلام می شود ایران 

رفتارهای جفت گیری از خود نشان می دهد.
 تلاش بــرای انجام لقاح طبیعــی بین ایران 
و یوزپلنــگ نر ۱0 ســاله ای به نــام فیروز از 
ابتدای ســال ۱۴00 آغاز شد. پس از وحشت 
ایران از فیروز در مرحله معرفی، برای رفع این 
مشکل مدتی فیروز و دلبر با هم بودند تا فیروز 
رفتارهای خود با جنــس ماده را تلطیف کند. 
در مرحله بعدی ۵ دقیقــه بعد از معرفی بین 
فیــروز و ایران اولین تماس بــرای عمل لقاح 
طبیعی ثبت شد و ســرانجام طی جفتگیری 
بین ایران و فیروزف ســه توله یوز متولد شدند 
که هر ســه نر بودند و پیــروز یکی از آنها بود. 
پیروز که ۱۱ اردیبهشت ۱۴0۱متولد شده بود، 
فرزند »ایران« و »فیروز« بودو به  نماد یوزپلنگ 
آسیایی تبدیل شد. این یوز تنها تولهٔ باقی مانده 
از سه فرزند »ایران« بود که در پارک ملی توران 
واقع در استان ســمنان متولد شدند. از همان 
ابتدا، مادر، توله هــا را تحویل نگرفت. مراحل 
شناساندن توله ها به مادر سه روزی طول کشید 
اما نتیجه نداد و ســرانجام توله ها از مادر جدا 
شدند و در شرایط قرنطینه قرار گرفتند و غذا 
دهی دســتی آغاز شد. دو توله اول در روزهای 
اول تلف شــدند و پیروز با تلاش متخصصین 
زنده ماند. دلیل اصلی تلف شدن توله اول طبق 
گفته رئیس دامپزشکی کشور نقص ژنتیکی و 
چســبندگی ریه و دلیل تلف شــدن توله دوم 
اســتفاده از شــیر بی کیفیت بود. پس از تلف 
شدن توله دوم، سازمان حفاظت محیط زیست 
یک دامپزشک متخصص یوزپلنگ ها از آفریقا 
را دعوت کرد، پیتر کالدول به ایران آمد و پنج 
روز شرایط توله سوم را زیر نظر گرفت، شیر و 
مکمل های مخصوصی را با خود آورد و تیمارگر 
توله شروع به تغذیه کردن توله با این مواد کرد.

ســپس پیروز بــه پارک پردیســان تهران که 
شرایط و امکانات مناسب تری نسبت به توران 
داشت منتقل شد تا بتوان از این طریق از تلف 
شــدن توله یوز ســوم جلوگیری کرد. وظیفه 
اصلی مراقبت از پیروز راعلیرضا شهرداری پناه 
بر عهده داشــت.  او که مربی جانورشناسی و 
فعال محیط زیســتی اســت ۱0 ماه از زندگی 
خود را وقف پرورش پیروز کرد و حتی شــبها 
در کنار پیروز می خوابید. قرار بود پیروز پس از 
دوازده ماهگی به پارک ملی توران منتقل شود 
اما بیماری، موجب شد به دوازده ماهگی نرسد.
به گفتــه علیرضا شــهرداری از همــان ابتدا 
مشــکلات گوارشی در توله احساس می شد. او 
گفته بود: »زمانی که پیروز به پردیســان آمد 
داســتان ما هم در تهران آغاز شــد، توله ها در 
یک شرایط چندان مناسبی و با شیر مناسبی 
تغذیه نشده بودند و همین مشکل برای پیروز 
هم بود؛ روزهای اول شــرایط بدی بود، در این 
مدت شیری رســیده بود که حامیان خارج از 
کشور فرستاده بودند البته وقتی پیتر کالدول به 
ایران آمد آن شیر را هم رد کرد و شیر جدیدی 
با خود آورد ما هم از این شیر استفاده کردیم، با 
این وجود کالدول گفت که هیچ شیری در دنیا 

مناسب یوزپلنگ نیست.«
وی افزود: »به هر حال با همه ســختی ها کار 
را آغاز کردیم، گاهی توله شرایط خوبی داشت 
ناگهان از پا می افتاد؛ حتی یک بار به علت انجام 
عمل تنقیح تا ۱2 ســاعت سرش را تکان نداد، 
آن زمان ۸00 گرم بود و قدرت تحمل این فشار 

را نداشــت، تا چند ساعت حتی یک قطره آب 
هم نخورد اما به مرور قطره قطره شیر خورد و 
جان گرفت امــا بعد از مدتی دوباره تب کرد و 
تبش به ۴0 درجه رسید دوباره درمان آغاز شد 
و با پشتکاری که این توله داشت آن را هم پشت 
سر گذاشت.« تولد، زندگی و مرگ پیروز آنقدر 
برای افکار عمومی مهــم بود که مرور خبرها و 
تماشای عکسها و فیلمهای آن در این ده ماه به 
بخشی از زندگی مردم تبدیل شده بود و مردم 
با وجود تمام مشــکلات ماههای اخیر خود، با 
حساســیت، وضعیت پیروز را دنبال می کردند. 
حتی ترانه معروف »برای...« از شروین حاجی 
پور که امســال جایزه گرمی را هم دریافت کرد 
در بخشی به پیروز اشاره کرده بود: »برای پیروز 
و احتمال انقراضش...«. تلف شدن پیروز آنقدر 
مهم بود که فراکسیون محیط زیست مجلس 

هم برای بررسی آن جلسه ای برگزار کرد. 
رئیس بیمارستان دامپزشکی مرکزی 

درباره مرگ پیروز چه گفت؟
پیروز که به دلیل مشکلات گوارشی و کلیوی، 
در روزهای آخر به بیمارســتان دامپزشــکی 
مرکزی منتقل شده بود کارش به دیالیز کلیه 
هم کشــید. امیــر مرادی رئیس بیمارســتان 
دامپزشکی مرکزی، ساعاتی پیش از تلف شدن 
پیروز در ویدئویی گفته بود: »بعد از اینکه پیروز 
به بیمارستان منتقل شد، با اقدامات انجام شده 
سعی کردیم علایم بالینی و فیزیولوژیک حیوان 
را ثابت نگه داریم. ضعیت خوب نبود بلافاصله 
اقدامــات درمانی را آغــاز کردیم و در پنج روز 

گذشته سعی شد شرایط آنزیم کلیوی و عوارض 
ناشــی از بالا رفتن آن کنترل شــود که آن را 
مدیریت کردیم. دوشــنبه شرایط پیروز خوب 
نبود، ســیری که در مسایل کلیوی می دیدیم 
رو به کاهش بود و بررســی ها نشان داد مجدداً 
آنزیم ها بالا رفته و شرایط بالینی حیوان مساعد 
نیست.  در ابتدا مســاله دیالیز از اینجا شروع 
شــد که از من پرســیدند آیا گزینه ای وجود 
دارد که بشــود انجــام داد؟ توضیحی که دادم 
این بود که در ارتباط با حیوانات خانگی مانند 
ســگ و گربه در این شــرایط یکی از گزینه ها 
بحث دیالیز اســت اما در مــورد پیروز به رغم 
اینکه اکنون مرکزی این کار را انجام نمی دهد 
امــا همه امکانات از جمله دســتگاه دیالیز در 
دسترس اســت اما اینکه حیوان شرایط انجام 
این کار را دارد باید ســنجیده شود.  بنابراین 
ارزیابی ها انجام و جمع بندی این شــد که به 
علت های مختلف دیالیز برای حیوان خطرناک 
است و از آنجا که مادرش ایران هم باردار است، 
از ایــن رو امکان خونگیری از ایران هم ممکن 
نبود چون امکان داشــت به حیوان شوک وارد 
شود. اما بعد از انجام یک سری اقدامات، جمع 
بندی امروز این بود که اکنونن زمانی است که 
می تــوان پیروز را دیالیز کرد و با همکاری تیم 
داخلی و جراحی بیمارستان دامپزشکی مرکزی 
و دامپزشک سازمان حفاظت محیط زیست ابن 
کار در حال انجام است.« او البته درباره خطرات 
دیالیز هم توضیح داده و گفته بود: »البته انجام 
این کار الزاما به معنای این نیســت که با انجام 

دیالیز می توانیم مشــکل کلیوی پیروز را رفع 
کنیم، هر پیش فرضی متعاقب این اقدام برای 
ما محفوظ است حتی ممکن است حیوان را که 
اکنون شرایط مناسبی ندارد حین انجام دیالیز 
از دست بدهیم. اما همه تلاش خود را می کنیم 
که ریســک را به حداقل برســانیم و بتوانیم با 
اقدامات انجام شــده، آنزیم هــای کلیوی را به 
حد اســتاندارد نزدیک کنیم تا درمان خاصی 
که تمرکزشــان بر راه انــدازی مجدد کلیه و 
تنظیم آنزیم ها است فرصت عمل کردن داشته 
باشــند.« اما دیالیز نتیجه نــداد و پیروز تلف 
شد. امیر مرادی رئیس بیمارستان دامپزشکی 
مرکزی دیروز سه شنبه نهم اسفند در ویدیوی 
از تلف شــدن پیروز اظهار تاسف کرد و گفت: 
با از دســت دادن پیروز و عدم اثربخشی تمام 
تلاش هایی که تیم درمان در چند روز گذشته 
بــرای نجات حیوان انجام داد همراه بود، باعث 
تاســف من و تمام همکاران اســت و از همه 
عذرخواهی می کنیم که نتوانستیم این حیوان 

را نگه داریم.
مادر پیروز دوباره باردار است

 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان، 
روز نهم بهمن ماه از جفت گیری موفق مجدد 
فیروز و ایران، دو یوزپلنگ در اسارت پارک ملی 
توران بعد از حدود یک سال خبر داد.  او گفت: 
البته این هنوز به معنی بارداری »ایران« )مادر 
پیروز( نیست و باید مراحل بعدی بارداری مانند 
»لانه گزینی« و »تشکیل جنین« و دیگر مراحل 
بارداری توسط کارشناسان بررسی شود. ظاهری 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان سمنان 
بــا بیان اینکه برنامه ریزی کامل و دقیقی برای 
تکرار پروژه تکثیر یوزها در اســارت در پارک 
ملی توران صورت گرفته و همه تدابیر به صورت 
علمی و فنی با پیش بینی همه احتمالات در این 
زمینه اندیشیده شده است؛ ابراز امیدواری کرد 
این جفت گیری منجر به بارداری »ایران« شود 
و بهار سال آینده دومین مرحله از پروژه تکثیر 
در شرایط نیمه اســارت یوزهای تورانی با تولد 

توله های جدید با موفقیت انجام شود.
اما دکتر پیام محبی رئیس جامعه دامپزشکان 
ایران بــارداری مجدد »ایران« مادر »پیروز«  را 
موضوعی غیر قطعی اعلام کرد و دردر جلســه 
ویژه فراکســیون محیط زیست مجلس شورای 
اســلامی گفــت: 3۵ روز پیــش مــادر پیروز 
جفت گیری کرده و هنوز بطور قطعی نمی توان 
گفت او باردار اســت چراکه با توجه به احتمال 
بــارداری، امکان بیهوش کــردن حیوان جهت 
انجام سونوگرافی و آزمایش وجود ندارد. پزشکان 
منتظر هستند تا »ایران« به شرایطی برسد تا از 

روی ظاهر بتوان بارداری او را تشخیص داد.

وزیر بهداشــت با بیان اینکه تحقیقات انجام شده نشان داد 
که سم بسیار خفیفی باعث مســمومیت خفیف در دانش 
آموزان شــده که البته عوارضی ایجاد نکرده اســت، درباره 
نوع ســم و عوارض احتمالی بعدی آن، گفت: جزییات آن 
بعدا منتشر می شود.به گزارش ایسنا، دکتر بهرام عین اللهی 
در حاشــیه اجلاس سراســری مدیران ارشد سازمان بیمه 
سلامت ایران که در محل این سازمان برگزار شد، در جمع 
خبرنگاران، درباره پیگیری مسمویت سریالی دانش آموزان 
در مدارس، گفت: خودم شخصا به قم رفتم و همه بیماران 
بیمارســتان شهید بهشتی را ویزیت کردم و مدتی طولانی 

این کار طول کشید.
وی گفت: مســمومیت ایجاد شــده بســیار خفیف بود و 
الحمــدالله هیچ گونه عارضه برای کســی ایجاد نکرده بود 
و تنها چند ســاعتی دچار علائم ضعف عضلانی، بیحالی و 
حالت تهوع بودند.وی افزود: کمیته ویژه ای را مامور کردیم 
که در این رابطه تحقیق کنند و از بهترین اســاتید ســم 
شناسی کشــور کمک گرفتیم که تحقیقات آنها نشان داد 
ســم بســیار خفیفی باعث این عوارض می شود.وی گفت: 
بررسی  اینکه سم از کجا می آید و... در حد وزارت بهداشت 
نیســت. اظهارات در مــورد عمدی بــودن آن به عهده ما 
نیست.عین االهی بیان کرد: درمان این مشکل انجام می شود 
و تاکنون عارضه خاصی نداشــته است.او در پاسخ به سوال 
ایسنا درباره نوع دقیق سم و عوارض احتمالی بلندمدت آن، 

تصریح کرد: جزییات بعدا منتشر می شود.
بدهی ۱۴هزار میلیارد تومانی تامیــن اجتماعی به وزارت 

بهداشت
وزیر بهداشت همچنین با اشاره به برخی چالش ها با سازمان 
تامیــن اجتماعی در زمینه مباحــث درمانی، با بیان اینکه 
نصف پوشــش بیمه با بیمه سلامت و نصف دیگر با تامین 

اجتماعی است که متاســفانه همخوانی بین این دو وجود 
ندارد، گفت: یک سال است که در حال ارائه خدمت رایگان 
به تامین اجتماعی هستیم و این سازمان بیمه گر نزدیک ۱۴ 
هزار میلیارد تومان به ما بدهی دارد.به گزارش ایسنا، دکتر 
بهرام عین اللهی گفت: قطعا در حوزه سلامت موفقیت های 
زیادی کســب کرده ایم که حتی دشمنان هم به آن اذعان 
دارند. ما در منطقه مدیترانه شرقی در شاخص های سلامت 
بــا فاصله از کشــورهای دیگر جلو هســتیم و حتی مردم 
کشــورهای مجاور هم به ما مراجعه می کننــد.وی افزود: 
یکی از کارهایی که باید بیشــتر به آن توجه کنیم، ارتقای 
سیســتم ها و حوزه های نرم افزاری و سخت افزاری است. 
بیمه ها در حوزه سلامت نقش بسیار مهمی دارند پس باید 
رو به جلــو حرکت کنیم. یکی از مهم ترین نقش های بیمه 
در زمینه نظارت اســت که در حیطه نســخ و قراردادهای 
الکترونیک می توان به آن ورود کرد.او ادامه داد: وقتی طرح 
تحول سلامت ایجاد شد، بدون هیچگونه ضابطه و سیستم 
خدمات القایی را افزایــش دادیم؛ ولی دریافتیم که نیاز به 
سیســتم داریم. امروزه مهم ترین مساله پژوهش بر اساس 

اطلاعات است. 
ما شــاید اطلاعات دقیقــی درباره بار بیماری ها نداشــته 
باشیم، چون سیستمی دقیق وجود ندارد که اطلاعات را به 
سرعت ثبت کند. در شروع کار دولت میزان نسخه نویسی 
الکترونیک ۱0 درصد بود که اکنون به ۹۸ درصد رســیده 
است و این حکایت از پیشرفت نرم افزاری است تا اطلاعات 
را ثبت و استفاده کنیم. این اطلاعات در نظارت ها هم به ما 
کمک می کند.او با اشــاره به تاثیر تحریم های ناجوانمردانه، 
اظهــار کرد: ما منابــع مالی محدودی داریــم و باید آن را 
درست هزینه کنیم که نقش بیمه ها اینجا مشخص می شود. 
شــدیدا به بیمه اعتقاد دارم چون می تواند در جلوگیری از 

خدمــات القایی و هدر رفت منابع کمک کند. فکر می کنم 
هنوز هم بیمه به نقش اصلی خود باز نگشــته اســت. باید 
تلاش کنیم پرونده الکترونیک گســترش یابد تا اطلاعات 

بیماران ثبت شود.
وی بــا بیان اینکــه باید بر اجرای کامل و دقیق پزشــکی 
خانواده تاکید شــود، گفت: متاســفانه ما ترجمه غلطی از 
پزشکی خانواده داریم، اصلا پزشکی خانواده با آن شکل به 
پزشک کار ندارد؛ بلکه یعنی نظام شبکه پیشرفته کشور ما 
که بهورزان در آن خدمت می کنند و باید بر نیروی بهداشتی 
اســتوار شویم که شکست نخوریم و  با در نظر گرفتن مزایا 
به سطح دو و سه برسیم. شاید پزشکی خانواده نشود ۱00 
درصدی اجرا شود؛ در شهرها هم اولویت ما مناطق محروم 
اســت که در ســال آینده با اعتبار ۴۶ همت آغاز می شود. 
باید جامعه سلامت در نظر گرفته شود و پیشگیری را انجام 
دهد. در همین کرونا این امر به ما بیش از گذشــته اثبات 
شد. درمان متوسط کرونا نزدیک ۴0 میلیون تومان برای هر 

نفر بود، اما با واکسن این هزینه تقلیل یافت.
او تاکید کرد: البته خواهــش می کنم نرم افزارهای متعدد 
ایجاد نکنید. ما هزار سامانه در وزارت بهداشت داریم، خب 
این تعداد به چه درد می خورد؟ معتقدیم برخی از آنها هم 
تعارض منافع دارند. باید پیوستگی سامانه ها را دنبال کنیم 
و اطلاعات به هم پیوسته باشد تا با یک کلیک اطلاعات به 
دست آید و بررسی شود. امروزه دیگر ارزیابی ققط با حضور 
در فیلد نیســت و می توان با اســتفاده از اطلاعات بررسی 
را انجام داد.عین اللهی، افــزود: در مورد راهنماهای بالینی 
هم باید میزان تجویز مشــخص باشــد و تداخلات دارویی 

رصد شود.
او ادامــه داد: در رابطه با کل بیمه ها ما مشــکلاتی داریم، 
نصف پوشــش بیمه با بیمه سلامت و نصف دیگر با تامین 

اجتماعی است که متاســفانه همخوانی بین این دو وجود 
ندارد. الان یک ســال است که در حال ارائه خدمت رایگان 
به تامین اجتماعی هســتیم و آنها نزدیک ۱۴ هزار میلیارد 
تومــان به ما بدهی دارند و دانشــگاه های ما به آنها رایگان 

خدمت می دهند. 
هدف اصلی ســازمان رفاه و تامین اجتماعی درمان مردم 
نیست و بحث رفاهی، اقتصادی، شستا و... دارند و 30 درصد 
خدمات خود را درمان مســتقیم می دهد و ۷0 درصد دیگر 
به عهده ما اســت آن هم بدون اینکه منابع به ما بدهند هر 
چند که ما از خدمت به جامعه کارگری افتخار می کنیم؛ اما 
این ضعف باید برطرف شود.وی افزود: منابع را به تبصره ۱۴ 
بردند که با یارانه ها خالی می شــود و چیزی نمی ماند به ما 
بدهند. ســازمان برنامه و بودجه منابعی ندارد که از تبصره 

۱۴ به ما بدهد.
وزیر بهداشــت گفت: عده ای می گفتند بیمه سلامت باید 
از ذیل وزارت بهداشــت خارج شــود اما تجربه موفق بیمه 
سلامت نشان داد که به دلیل اینکه ذیل وزارتخانه است، این 
تجربیات موفق رخ داده است که علی رغم تمام مشکلات در 
پرداخت مطالبات به روز ماندند.وی با اشاره به اینکه اکنون 
تولیت سلامت به طور کلی به عهده وزارت بهداشت نیست، 
تصریح کرد: به دلیل ســاختار موجود درمان نصف مردم با 
سازمان تامین اجتماعی اســت و بابت خدماتی که وزارت 
بهداشت به بیمه شــدگان این سازمان ارایه می دهد، پولی 
نمی گیریم.او با تاکید بر اینکه طرح دارویاری طرحی انقلابی 
بود، اظهار کرد: با این کار سیستم ها هم درست شد و اصلاح 
HIS بیمارســتانی به بالای ۹0 درصد رسید. در کالاهای 
اساســی موفق ترین طرح دارویاری بود که قیمت های آن 
کاملا مشــخص بود. اگر بیمه به موقــع برای اینکار تامین 

شوند موفقیت طرح دو چندان می شود.

نایــب رئیس انجمن داروســازان ایران با بیان 
اینکه فروش آنلاین داروهای شیمیایی تخلف 
اســت، گفت: برخی از پلتفرم هــای اینترنتی 
علنا داروهای شــیمیایی را که در اغلب اوقات 
با قیمتی بالاتر از قیمت داروخانه هم اســت و 
مبداء تامین آن هم مشخص نیست، به فروش 
گفت وگو  فاطمــی در  علی  می رســانند.دکتر 
با ایســنا، با اشاره به اقدام ســازمان غذا و دارو 
نســبت به ارائه مجوز بــه ۵00 داروخانه برای 
فروش آنلاین مکمل ها و فرآورده های گیاهی، 
گفت: از سال ۱3۹۴ مجوزهایی درباره فروش 
آنلاین مکمل ها و فرآورده های گیاهی به برخی 
داروخانه ها داده شــد و آخرین بازنگری ها در 
زمینه ضابطه فــروش اینترنتی این فرآورده ها 
نیز در ســال ۱3۹۷ انجام شــد. بر این اساس 
تاکنــون به ۵00 داروخانه مجوز فروش آنلاین 
برخــی محصــولات و فرآورده ها داده شــده 
اســت.وی با بیان اینکه داروخانه ها پنج دسته 
کالا دارنــد که می فروشــند، این پنج دســته 
شــامل داروهای شیمیایی، داروهای طبیعی و 
گیاهی، مکمل های غذایی، محصولات آرایشی 
و بهداشتی و لوازم پزشکی هستند که در این 
پنج دسته داروهای شیمیایی از  فروش آنلاین 

مستثنی هستند. در اغلب کشورهای دنیا هم 
داروهای شــیمیایی که حساس هستند، اجازه 
فروش اینترنتی ندارند، اما حق فروش اینترنتی 
چهار دســته دیگر شــامل داروهای گیاهی، 
مکمل ها، لوازم پزشــکی و آرایشی و بهداشتی 
برای داروخانه ها وجــود دارد. در عین حال دو 
دســته از این محصولات شــامل فرآورده های 
طبیعی و مکمل ها جایی غیر از داروخانه نباید 
به فروش برسند، اما آرایشی و بهداشتی و لوازم 
پزشکی در جاهایی غیر از داروخانه نیز قابلیت 
فروش دارند.فاطمی با بیان اینکه سازمان غذا و 
دارو روی فروش داروهای شــیمیایی حساس 
است، گفت: بر این اساس نه داروخانه مجوزدار 
و نــه هیچ جــای دیگر حق فــروش آنلاین و 
اینترنتــی دارو را ندارنــد و فــروش داروهای 
شیمیایی به صورت اینترنتی تخلف بوده و تنها 
محل عرضه آن ها داروخانه است. در عین حال 
در زمینه فروش فرآورده های طبیعی و مکمل ها 
نیز فقط داروخانه های دارای مجوز حق فروش 
دارند، اما متاسفانه برخی پلتفرم های اینترنتی 
نه تنها در زمینه فروش مکمل ها، بلکه در زمینه 
فروش آنلاین داروهای شیمیایی نیز اقدام کرده 
و این تخلف را انجــام می دهند. در این زمینه 

ســازمان غذا و دارو به مراجع قضایی شکایت 
کــرده و حتی جرائمی برای ایــن پلتفرم ها در 
نظر گرفته شــد، اما این جریمه هــا بازدارنده 
نیســت. در این زمینه در کشــور خلاء قانونی 
داریم و جرائم ســنگین و بازدارنده نیســت.
وی بــا بیان اینکه در قــدم اول باید قوانین را 
در برخورد با پلتفرم هایی که نسبت به فروش 
دارو و مکمل به صورت آنلاین اقدام می کنند، 
بازدارنده و سختگیرانه کنیم، گفت: در اجرا هم 
دانشگاه های علوم پزشکی و سازمان غذا و دارو 
با جدیت بیشــتری وارد شوند. در این صورت 
می توان امیدوار بود که در این زمینه مشــکل 
رفع شــود. اکنون وضعیت اصلا خوب نیست 
و برخــی از پلتفرم های اینترنتی علنا داروهای 
شیمیایی را که در اغلب اوقات با قیمتی بالاتر از 
قیمت داروخانه هم است، به فروش می رسانند.
فاطمی تاکید کرد: در عین حال مبداء ارســال 
داروهایــی که بــه صورت اینترنتی از ســوی 
پلتفرم ها به فروش می رسند، مشخص نیست 
و معلوم نیســت که این دارو از کدام داروخانه 
ارسال شــده اســت. در حال حاضر مردم در 
صورت خرید اینترنتــی دارو از این پلتفرم ها، 
دست شــان به جایی بند نیست و هر تخلفی 

اعم از تقلبی بودن یا غیرمجاز بودن دارو یا بالا 
بودن قیمت آن، که انجام شــود، قابل پیگیری 
هم نیست. برخی از این پلتفرم ها واسطه گری 
کــرده و دارو را از جایی گرفته و به جای دیگر 
می رســاند، اما اعلام نمی کند که مبداء تامین 
داروهایش کجاســت یا اصلا مشخص نیست 

کســانی که به اســم داروخانه با این پلتفرم ها 
همکاری می کنند، داروخانه هستند یا افرادی 
هســتند که به صورت زیرپلــه ای چیزهایی را 
می ســازند یا از خارج به صــورت قاچاق وارد 
کرده و وارد شبکه فروش آنلاین این پلتفرم ها 

می کنند.


